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Naslednji so tisti, ki veliko sanjarijo. To so ljudje, ki mi-
slijo, da bodo z raznimi psihičnimi manevri dobili hišo 
z bazenom oziroma bajno bogastvo. Prepričani so, da 
imajo posebne notranje sposobnosti in da bodo na lo-
teriji zadeli pravo kombinacijo številk. Dejansko misli-
jo, da bodo brez napora, brez dela in brez angažiranja 
pridobili odlično eksistenco. Ti ljudje so v nevarnosti 
za zasvojenost z borzo, stavami, pokrom. 
Potem pa so še ljudje, ki ne znajo izpljuniti bolečine. 
So ljudje, ki se jih vseskozi drži smola. Prvi mož je bil 
ljubosumen, pa jo je pretepal, drugi je alkoholik in se 
tudi od njega loči, ker je bil neznosen, tretji je igralec 
na srečo. In z vsakim ima enega otroka. Kje je pro-
blem? Ko je bil čas, ji nihče ni pomagal, da bi bolečino 
izpljunila, zato jo privlačijo moški s problemi. Če bi do 
nje prišel urejen moški in bi ji povedal, kako je treba 
stvari postaviti na svoje mesto, bi zmrznila in zbežala.
Ljudje, kot ta ženska, so dovzetni za zmenkarije na 
spletu, svetovalnice ... Šla bo tja, kjer je temno in črno 
in kjer razglabljajo o problemih. Tu je na domačem te-
renu. Tam delijo nasvete, češ, ko mi je bilo hudo, sem 
se pa malo z britvico zarezal. In tisti drugi to poskusi, 
tako da fizična bolečina vsaj za nekaj časa omili psihič-
no. In se mladostnik zato, da prikrije notranjo boleči-
no, začne rezati. Na spletu imaš vse mogoče neumno-
sti, tudi zelo usodne in nevarne.

Koliko je razširjena nekemična zasvojenost?
Vsaka zasvojenost naj bi zajemala okoli tri odstotke 
populacije. Na podlagi izkušenj pa sem prepričan, da 
lahko prvič govorimo, da te zasvojenosti ne moremo 
obravnavati tako, kot smo obravnavali dosedanje, npr. 
alkoholizem ali drogo. Gre za drugo vrsto zasvojeno-
sti, ki vstopi v hišo neopazno. Ko pa postane opazna, 
je že zelo hudo. Zato je treba o tej nevarnosti izobra-
ževati ljudi, ki se pripravljajo na zakon, tiste, ki se pri-
pravljajo na rojstvo otroka, vzgojiteljice v vrtcih, uči-
telje, pedagoge, zdravstvene delavce. To bi moral biti 
nov predmet, ki bi ga morali uvesti v izobraževanje na 
vseh ravneh. Mislim, da zdaj že lahko govorimo o 30 
odstotkih in več – ta trenutek – ljudi, ki so zasvojeni z 
novo tehnologijo.

Če imamo zasvojence na eni strani, kakšna pa je ta 
družba, ki je pripeljala do tega?
V ozadju je velika igra z dušami ljudi. Poglejmo znanje 
naših otrok: ne poznajo svetovnih klasikov, ne vedo, 
kaj je impresionizem. Ljudje, ki nimajo klasičnega 
znanja, pa so lahek plen. Šola je opustila to, kar je prav, 
pomembneje je, da je »fajn«. Toda učenje je napor, ni 
vedno »fajn«. Prepričan sem, da je prav, da je otroku v 
šoli neprijetno in da trenira svoje možgane.

Kakšna je vaša napoved? Kaj bo v prihodnje?
Vse pomembne institucije, od šole, cerkve do šolstva 
in zdravstva, so odpovedale. Prvič v zgodovini, ampak 
res prvič, se je zgodilo, da smo starši postavljeni v tako 
novo situacijo, da smo ubogi. Pa se ne smilim samemu 
sebi, stvarnost je takšna. Prvič v zgodovini otroci ne 
spoštujejo staršev zato, ker so njihovi starši – tako je 
bilo v preteklosti –, ampak je pomembno, kakšni starši 
so. Kot oče si moram sam zgraditi avtoriteto z lastno 
aktivnostjo, z lastno iznajdljivostjo. Še pred 15, 20 leti 

je bila očetu in materi zagotovljena avtoriteta, kar so 
podpirale tudi ustanove v družbi. Toda to verigo pod-
pore avtoritete so zrušili. Načrtno.

Kdo?
Strukture, ki želijo, da so ljudje vodljivi. A kaj je druž-
ba brez avtoritete? Že zdaj pijanemu človeku, ki je ubil 
soseda in s traktorjem odpeljal truplo, na sodišču upo-
števajo pijanost kot olajševalno okoliščino. Toda ka-
kšen sistem je to, da je pijanost olajševalna okoliščina? 
To so v resnici obremenilne okoliščine! A povsod se 
ustvarja ljudi, ki ne bodo upoštevali nobene avtoritete 
in v prihodnje, morda v desetletjih, sledi popoln raz-
pad sistema, kot ga poznamo. 

Vaša ambulanta je bila ena prvih v javnem zdra-
vstvenem sistemu v Evropi, ki je obravnavala ne-
kemično zasvojenost. Je to v današnjih razmerah 
dovolj? 
Ne, ni dovolj, ker je problem velik. Toda če bi osem-
najst centrov, kjer se ukvarjajo s kemičnimi zasvoje-
nostmi, organizirali tako, da bi obvladovali tudi ne-
kemične zasvojenosti, bi sistem najceneje nadgradili. 
A za to je potreben razmislek ministrstva za zdrav-
je, ministrstva za finance, zavarovalnic. Smiselno 
je vprašanje, ali bodo te strukture razumele, da bo 
škoda, ki se nam obeta, ogromna. Že danes imamo 
v ambulanti ljudi, ki niso sposobni prehoditi 500 
metrov, ki niso sposobni narediti prevala. Kaj bo s 
temi fizično neaktivnimi ljudmi čez pet, deset let? In 

kakšni stroški bodo samo v zdravstvu? In na drugih 
področjih?
Mi pa se z družinskim zakonom ukvarjamo s tem, kaj 
pomeni, če starši dajo otroku eno po riti. Nihče pa ne 
vidi, če je otrok ure in ure na računalniku in v sicer 
virtualnem svetu raztrešči glavo temu pa onemu …  
Zaradi ene po riti bom kaznovan, če pa ga pustim, da 
igra igre, kjer na veliko šprica kri in je otrok na dobri 
poti, da to ponotranji, je vse lepo in prav, tudi če bo – 
ker ga bo virtualno posrkalo – postal nevaren v resnič-
nem svetu. To se v Ameriki že dogaja, kjer streljajo po 
šolah, trgovskih centrih. Kmalu se bo tudi pri nas, a mi 
to lahko preprečimo. Če bi dali ob družinskem zakonu 
na mizo prave teme, bi to lahko preprečili. Mi pa se 
pogovarjamo o oslarijah!

Mimogrede ste omenili, kako pomembne so knji-
ge.
Ja, knjige in znanje, ki ga dobimo iz knjig. Toda žal ne 
obstaja zasvojenost z znanjem. Imamo dokaj infor-
mirane ljudi, vendar ne vedo, kaj početi z vsemi temi 
informacijami. Nimamo pa ljudi z znanjem. In tu lah-
ko midva čisto mirno skleneva pogovor, zakaj je tako: 
velik kapital ne želi ljudi z znanjem, ker ti vedo, kako 
se mu upreti. Obstaja torej kapital, ki ni nujno samo 
finančen, lahko je tudi političen, ideološki, kakršen 
koli, ki mu je v interesu, da ima opravka z maso, ki 
nima znanja, ampak samo informacije o tem, kateri 
proizvodi obstajajo. V resnici delajo iz njih samo eno: 
potrošnike.
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Vse več otrok je, ki se ne igrajo z odraslo osebo, ampak 
s playstationom, pametnim telefonom. Posledica je, da 
imamo po šolah že generacijo mladih, ki niso sposobni 
sprejemati navodil vzgojiteljev, učiteljev, niso sposobni 
upoštevati prometnih znakov na cesti.
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